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Korespondenční volby jsou zneužitelné, vláda je chce
zavést, protože se bojí, že by nemusela znovu zvítězit
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Česká politická realita nese nesmazatelnou pečeť absurdního
dramatu či frašky. Přestože jsme většinově velmi ateistickou
společností, kamenem úrazu politické kultury u nás je podle
politologa Lukáše Valeše víra. Plno voličů totiž věří, že problém není
v systému, ale v pověstných žábách na prameni, a když odstraníme
Zemana, Babiše, nastane ráj na zemi. Náš host k tomu uvedl: „Věří,
že tento systém je naprosto v pořádku, akorát se tam dostávají zlí
lidé. Ale neuvědomují si, že systém je takto dělaný právě proto, aby
se tam zlí lidé mohli dostat.“ Fascinujícím vyvrcholením aktu víry pak
byla poslední volba hlavy státu, kdy proti sobě stanuly dva
nomenklaturní kádry z komunistické éry, a prezidentem se stal jako
„opravdový následník Václava Havla“ bývalý rozvědčík, a předseda
základní organizace KSČ.

Martina: Vzpomínám si, že na úplně každou pozici v televizi, nebo
v rádiu, jsem musela předkládat lustrační osvědčení, a je zvláštní, že
na nejvyšší funkce to pravděpodobně není potřeba.

Lukáš Valeš: Je to tak.

Martina: Vy jste řekl, že takovouto předvolební kampaň už bychom
neměli chtít nikdy zažít. Myslíte si, že to vyřeší korespondenční,
nebo elektronické volby, o které vláda tolik usiluje?

Lukáš Valeš: To samozřejmě rozhodně ne. A být po mém, tak žádné
korespondenční a elektronické volby nejsou. Elektronické volby by
mohly být pouze v okamžiku, kdyby nám hrozilo něco podobného,
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jako jsme zažili za covidu, kdy by nebylo opravdu jiné možnosti. To
snad, ale i tam bych byl velmi opatrný. Některé státy, které
elektronické volby zavedly, je zase zrušily, takže to úplně nemusí být
cesta ke světlejším zítřkům. A u korespondenční volby jsem
jednoznačně proti, a vůbec v obou případech, protože jsem
zastáncem toho, že pouze lidé, kteří žijí a odvádějí peníze v tomto
státě, jsou také jeho podílníky. Pouze oni, a jenom oni, znají, jak to
tady vypadá, a pouze oni, protože svými penězi přispívají na chod
státu, mají právo se vyjadřovat.

Samozřejmě, jestli si chce někdo odvolit, může přijít na zastupitelský
úřad, nebo si sem může zajet. Ale volebním aktem, když tam
opravdu fyzicky přijdete, tak tím dáváte najevo, že vám opravdu
aspoň trošku jde o tuto zemi. To je jedna věc. Druhá věc je, že je této
vládě vytýkáno, že to dělá jednak proto, že příští volby projede a že
zejména korespondenční a elektronické volby jsou velmi lehce
zneužitelné.

Martina: To jsou poznámky lidí, kteří tomuto systému nefandí, když
říkají: „To zase budou volit celé hřbitovy?“

Lukáš Valeš: Ano, přesně tak. A bohužel těchto případů máme
celou řadu.

Martina: Takže myslíte, že snaha prosadit elektronickou
a korespondenční volbu je produktem strachu vlády, a toho, že by se
to podruhé nemuselo podařit?

Lukáš Valeš: Ano.

Jaký je rozdíl mezi ropou, kterou tankerem přivezeme z Indie, když je to
tatáž ropa, která proudila ropovodem Družba? Je to mnohem dražší
a méně ekologické.

Martina: Vy jste před čtyřmi lety, v říjnu 2019 řekl: „Česko je na
periferii a zaostává. Selhali všichni politici.“ A z našeho povídání
mám teď pocit, že byste v tuto chvíli řekl: „To jsem ještě před čtyřmi
lety nevěřil, co je možné dnes.“ Ale nechci vám nic podsouvat.
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Lukáš Valeš: To nepodsouváte, máte pravdu. A to jsme zase možná
zase u zklamání z této vlády. Já jsem kdysi docela fandil Pirátům,
protože opravdu rostli zezdola, a měli spoustu skvělých nápadů.
Například – protože sám dělám vědu – že všechny patenty
a všechny knížky, které vzniknou za veřejné peníze, by měly být
veřejnosti přístupné, protože každý z nás už je jednou zaplatil na
daních, a že by se měla zkrátit práva autorská, protože tím pádem
by se tyto novinky dostávaly rychleji do výroby. A tak dále a tak dále.
Mimochodem, taky navrhovali výrazné zdanění korporací. Ale kdeže
loňské sněhy jsou. A každopádně jsem doufal, že některé strany by
mohly přinést modernizační impulsy, cože je klíčová věc, o které se
tady vůbec nemluví, a je pro mě nepochopitelné, že ani kolegové
z jiných oborů na to netlačí. Víme, že motor současné české
ekonomiky dřív, nebo později skončí, spíš dřív, než později.
Ohroženy jsou jak příjmy státu z daní, tak zaměstnanost.

Vidíte, že Německo má v současné době HDP 0,4 mínus, to
znamená, že Německo, náš klíčový partner, ekonomicky klesá,
a nemusím být ekonom, abych si dovodil, že to u nás takhle
dopadne taky. Německo čeká obrovská vlna deindustrializace,
odchod z německého trhu, respektive z německé daňové
poplatnosti, to znamená, že sídlo firmy přestěhovala řada
německých firem, chemických koncernů, BASF, a tak dále, a buď je
přemístily do daňových rájů, nebo začaly stavět fabriky v Číně – tam
to vynáší víc. Tím pádem Německo dneska přichází o obrovské
daňové příjmy. A co hůř, Německo kvůli vysokým cenám elektřiny,
částečně v důsledku ukrajinské války, ale především kvůli
nesmyslnému Green Dealu, není konkurenceschopné. Evropské
firmy vydávají na energie čtyřikrát víc než jejich americké
konkurentky, o Číně, která má teď levný plyn a ropu z Ruska, ani
nemluvím.

A mimochodem jeden z negativních dopadů na evropský průmysl
kvůli ukrajinsko-ruské válce je to, že jsme se – morálně to částečně
chápu – ale jaký je rozdíl mezi ropou, kterou si tankerem přivezeme
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z Indie, když je to tatáž ropa, která normálně proudila ropovodem
Družba? Ale to nechme ekonomům.

Martina: Třeba ještě větší ekologická zátěž.

Lukáš Valeš: Tak. Ale když budu ošklivý – čert vem ekologii – my
prostě vyrábíme čtyřikrát dráž. To znamená, že Evropa jednak
technologicky zaostala, o tom jsme mluvili, a jednak máme dražší
vstupy. To znamená, nejsme konkurenceschopní. A je jenom otázka,
kdy se evropské firmy daňově přesunou jinam. Myslím, že Liquid,
velká firma, která vyrábí technické plyny, se také právě přestěhovala
z Německa. To znamená, že v Německu bude růst nezaměstnanost,
klesat příjem státu, a když si k tomu připočtete, že za poslední rok
do Německa přicestovalo 200 000 nelegálních migrantů, tak člověk
nemusí být historik, nemusí mít zkušenost s třicátými léty, aby
dokázal modelovat, jak se bude situace v Německu vyvíjet.

A to, co se děje v Německu, se samozřejmě – vzhledem k tomu, že
jsme de facto 17. spolková země, ovšem bez německých platů, ale
s téměř německou produktivitou – u nás je rozdíl asi jenom 9
procent, ale u platů dvě třetiny – projeví i u nás. Co bychom
neudělali pro německé důchodce. Nemusíme být znalci historie,
abychom si dokázali představit, co to bude v Německu dělat.

Martina: Řekněte mi, kde jsou kořeny toho, že jsme Západ dohnali
v mnoha negativních jevech, jak už jste tady zmiňoval, ale třeba
v životní úrovni ne, navzdory tomu, že i v Německu životní úroveň
bude klesat, ale pořád bude klesat z větší výšky, než u nás?

Lukáš Valeš: To je úplně jednoduché, a odpověď na to už před
několika lety poskytla moje oblíbená autorka ekonomické literatury,
paní docentka Ilona Švihlíková. Knížka nese lapidární, ale přesný
název: Jak jsme se stali kolonií. A tady se zase můžeme ptát, jak je
možné, že polský stát vlastní velkou část ekonomiky, mimochodem,
jestli někdo tankuje u PK Orlen, dříve Benziny, tak to je klasický
příklad podniku, který vlastní polská vláda, a těch podniků je,
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myslím, 30 procent – ale nejsem stoprocentní odborník na polský
trh: Každopádně tak, jako my máme velký podíl v ČEZu, tak polská
vláda si v rámci privatizace vybrala několik klíčových podniků, které
buďto vždycky budou vynášet, jako třeba tabák, nebo které jsou
důležité pro zajištění klíčové infrastruktury, jako jsou právě rafinérky,
ropovody, plynovody, a tak dále – a ty pak nesou peníze. To
znamená, Polsko má výnosy z těchto věcí.

A navíc má Polsko oproti nám tu výhodu, že Poláci mají svůj národ
rádi, a i když si samozřejmě polští politici nakradou, tak je pořád
vidět, že pro Polsko něco dělají. Takže například pro srovnání,
průměrná délka každoroční, zdůrazňuji každoroční výstavby polské
dálnice je 300 km, u nás je to 20 km, a to jsme ještě měli horší
srovnávací základnu. Čili tady je vidět, že jsou státy, a zejména
vlády, které pamatují na své občany. Samozřejmě celá, dneska
naštěstí už ne celá Evropská unie, křičí: Fuj fuj fuj, to jsou totalitní
pohůnci. Teď se to změnilo, protože tito pohůnci se postavili proti
Rusku, takže teď už jsou zase v cajku, takže ďábelský chvost zůstal
už jenom Maďarům. Ale je vidět, že jsou vlády, které na své občany,
ale hlavně na svůj stát, myslí.

My jsme bohužel prodali, co jsme mohli. Navíc, když se podíváte na
ceny v českých obchodech, třeba v IKEA, tak nedávný průzkum
ukázal, že jsou tady o několik desítek tisíc vyšší než právě v Polsku,
a dokonce i na Slovensku. Když chcete koupit Škodovku, tak na
Slovensku je průměrný model o 15 tisíc levnější, v Polsku o 100 000.
Důvod je mimo jiné v tom, že stát zcela rezignoval na jakýkoli
cenový dohled, neřkuli na limity cen, které tady měly být podle
zákonu o cenách z roku 92. Prostě firmy se utrhnou ze řetězu
a začínají zdražovat jako bláznivé bez ohledu na to, že to nemá
oporu ve zdražování vstupů, což víme z celého světa, a v České
republice to bylo extrémní, a dohledový státní orgán řekne, že je
všechno v pořádku.
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Mimochodem tento dohledový orgán začal konat až po roce a půl,
takže je vidět, že stát nechce zasahovat do soukromého podniku,
i když toto podnikání způsobuje výrazně vyšší inflaci, která ničí
každého občana České republiky. V tom se mimochodem výrazně
lišíme od západních států, jako třeba Francie, kde si tohle
uvědomují, že například ceny potravin jsou politické ceny, to
znamená, že jestliže se zvyšují ceny potravin nad únosnou míru, tak
se to samozřejmě negativně projevuje i v politických preferencích.

Ročně z ČR formou dividend odteče 300 miliard. A dalších až 600 miliard
zmizí v rámci vnitropodnikového účetnictví mezi zahraničními matkami
a domácími firmami.

Martina: A to jsme ještě nezmínili dvojí kvalitu potravin, kterou si
neuvěřitelným způsobem necháme diktovat, aniž by nám vadilo, že
nám nějaký producent říká, že Češi prostě milují separát.

Lukáš Valeš: Ano, to je bohužel další věc. A zase, Andrej Babiš
rozhodně není spasitel, který nás před něčím podobným zachrání.
Bylo to i za něj. Ale to je přesvědčení, naši posluchači to důvěrně
znají, že my máme rádi styl politiky ode zdi ke zdi. To znamená,
napřed jsme milovali Moskvu, a všechno, co udělala Moskva, bylo
správně, bez ohledu na to, že nám to přinášelo obrovské
hospodářské, politické, devastační účinky. A potom se situace
změnila, protože jsme opět potřebovali nějaké pevné dubisko, které
bychom objali, a tak jsme se začali objímat s nějakými západními
státy, teď si můžeme vybrat, a výsledkem je, že tak, jako jsme za
komunistů zestátnili úplně všechno – mimochodem Československo
bylo skutečně premiantem Sovětského svazu, zestátnilo 98 procent
veškerého ekonomického výkonu, i Sověti měli, v uvozovkách,
jenom 97,5, a Poláci, nebo Maďaři měli víc než 30 procent
soukromého zemědělství – tak jsme po roce 89 zase stejně 100
procent všechno privatizovali. A to, aniž bychom si uvědomovali, že
existuje infrastruktura, která je klíčová pro bezpečnost státu, že jsou
podniky, které budou vždycky vydělávat, to znamená, že budou
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vždycky přínosem pro státní pokladnu. A to je zase ideologie
devadesátých let, je to pozůstatek třicetiletého dědictví – že trh
vyřeší vše.

Možná si pamatujete, bylo to někdy v roce 92, heslo ODS: Žádný
stát. Trh vyřeší vše. Ale v každé učebnici ekonomie, hospodářské
politiky, jsou obsáhlé kapitoly o tržních selháních, monopolech,
nelegálních dohodách na trhu, které je třeba likvidovat, protože pak
trh nefunguje. Nechci být ošklivý, ale proč máme jenom tři operátory,
a nejvyšší ceny telekomunikačních služeb v celé Evropě? Já jsem
byl před deseti lety v Rakousku, bydlel jsem kousek od Vídně, a tam
už mi tehdy nabízeli tarif, ale musel bych být Rakušan, nebo
v Rakousku bydlet, volání do všech sítí zadarmo, a SMS zadarmo,
za 8 euro.

Martina: Položil jste si otázku, jak na ni odpovíte?

Lukáš Valeš: Mimochodem, ten samý operátor, u kterého já jsem
v té době platil 500. A tudíž jsou tam dvě věci: Jednak ideologická,
že trh vyřeší všechno a že stát není od toho, aby se staral
o ekonomiku.

Martina: Anarchokapitalismus?

Lukáš Valeš: Přesně, anarchokapitalismus. Když se podíváte na
výsledky Číny, tak je vám jasné, že to je nesmysl. A druhá věc je, že
zejména zahraničním, ale i českým podnikatelům to vyhovuje,
a proto platí své představitele v politice, aby byznysy běžely takto
dál.

Martina: Korporátní kapitalismus?

Lukáš Valeš: Samozřejmě. Česká republika je největším,
respektive, v České republice je procentuálně nejvyšší odliv kapitálu
ze všech zemí v Evropě. Každý rok, podle oficiálních údajů České
národní banky, odteče z České republiky 300 miliard na dividendách,
a další bonity. Prostě 300 miliard. Mimochodem, experty jsou v tomto
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české banky, které vlastně nejsou české, česká je z těch větších
jenom jedna. A banky loni vydělaly 100 miliard. Hádejte, kolik
z tohoto zisku tady zůstalo? Mlčení znamená ohromení, takže si
dokážeme představit, že nic. A mimochodem, kdybychom, donutili
tyto firmy aspoň část zisku reinvestovat, tak bychom podpořili svůj
technologický výzkum. A kdybychom donutili část těchto prostředků
investovat do mezd, tak je zvýšíme, přiblížíme se Západu, a ještě
zvýšíme příjem státu. Protože samozřejmě lidé odvedou víc na
daních, odvedou vyšší zdravotní, sociální pojištění, a budou mít víc
disponibilních prostředků pro utrácení, a to znamená vyšší DPH. Ale
na tom tady kupodivu není zájem.

A druhá věc je, tady bych opět upozornil na články docentky
Švihlíkové, která upozorňuje na to, jak jsme říkali, že až 500, možná
600 miliard jsou prostředky, které si firmy odvádějí v rámci
vnitropodnikového účetnictví. To je příklad s lokomotivou: Normálně
ji koupím za 20, ale moje mateřská firma ze zahraničí mě donutí
koupit ji za 60, a 40 milionů odplyne na jedné pitomé lokomotivě.

Dokud si necháme líbit to, co vláda dělá, bude to dělat. Je čas si
uvědomit, že žijeme v demokracii, a máme prostředky obrany.

Martina: Lukáši Valeši, vy jste teď nastínil, že jsou v rámci Evropy
země, které se ke svým občanům přeci jenom chovají trošičku
šetřivějším způsobem, a řekněme opatrovatelštějším, zatímco nás
jste uvedl jako ukázku toho, jak dřít vlastní občany. Řekněte mi, proč
jsme v tomto zase špatní? Máte na to nějakou politologickou
odpověď?

Lukáš Valeš: Zeptejte se profesora Fialy, to je taky politolog. Jedna
věc, na kterou jsme narazili, že my si to necháme líbit. To není
výmluva. Dokud si to necháme líbit, my jako občané, my jako firmy,
tak proč by to nezkusili. Už jsme o tom tady mluvili, že se opravdu
doufalo, že zavírání poboček České pošty, nebo zkrouhnutí
valorizace penzí, což se dotkne několika miliónů penzistů, bude tak
třaskavé téma, že to požene lidi ne-li do ulic, tak minimálně
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k nějakým podpisovým akcím, protestům. Ne, nestalo se nic. To
znamená, že je možná nejvyšší čas, abychom si skutečně uvědomili,
že ještě pořád žijeme v demokracii a že máme prostředky obrany jak
proti ekonomickým, tak proti politickým nesmyslům, a abychom
začali budovat struktury, které nám to umožní. A když toho nejsou
schopny politické strany, tak to jde i bez politických stran. Máme
možnost se, i díky sociálním sítím, svolávat, a tak dále. To je jedna
věc.

Druhá věc je, že opravdu, to bychom museli hodně do historie, že
česká politika je nesebevědomá ve svém češství. My vlastně
bohužel máme jakousi etapu po Bílé hoře, kdy jsme se stali
poddanými nevolníky, a paradoxně jsme ve všech oborech
v 19. století dokázali velmi úspěšně vyniknout. Kolben, Daněk,
Křižík, Škoda, to jsou všechno příklady českého velkokapitálu, který
vznikl z nuly, Živnobanka byla v roce 1905 pátou největší rakouskou
bankou, vznikla z malých střadatelů, a dokonce před 1. světovou
válkou jsme dokázali vyvážet kapitál, což je něco, co dodneška
neumíme, na Balkán, takže nám sem připlouvaly dividendy
z Balkánu. Mívali jsme, teď už taky nic moc, vysoký přebytek
obchodní bilance, a nyní máme dlouhodobý deficit platební bilance.
Jinými slovy, od nás peníze odtékají, a ne, že by přitékaly.

Martina: Něco jako s vodou?

Lukáš Valeš: Přesně tak, voda je klasická ukázka tohoto hrozného
stavu. Ale česká politika nedokázala to, co Maďaři, nebo Poláci,
prostě prásknout do stolu, a jít do hrdel a statků. Možná naposledy
v roce 1618 – nepovedená třetí pražská defenestrace. A paradoxně
musel přijít až vlastně trošku cizinec, jmenoval se Tomáš Garrique
Masaryk, který byl moravský Slovák, a vlastně dlouho pořádně
neuměl česky, protože gymnázium i vysokou studoval ve Vídni, a byl
tam také jmenován docentem. A vzhledem k tomu, že tento človíček
byl možná skutečně zplozen panským kočím a panskou služebnou –
ale protože mezi nimi byl rozdíl skoro deset let, tak to spíš vypadá,
že panská služebná se spustila s někým jiným, a kočí si ji vzal, ale
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nejsem odborník na Masarykův životopis – tak to každopádně
možná vysvětluje, proč byl Masaryk tak jiný, a česká společnost ho
dlouho odmítala přijmout. Vzpomeňme si na hilsneriády, studenti ho
nesnášeli, a kdesi cosi. Ale až tenhle člověk našel v sobě odvahu.

A mimochodem, hluboce obdivuji racionalitu i morálku Tomáše
Garriguea Masaryka, protože než v roce 1914 odjel do zahraničí, tak
si obešel svoje spolužáky na vídeňských ministerstvech, protože tím,
že jak gymnázium, tak vysokou školu studoval ve Vídni, a všichni
radové, náměstci byli jeho kamarádi, spolužáci. A oni říkali: „Podívej
se, jestliže my a Německo válku vyhrajeme, tak vy jste jako Češi
skončili. V lepším případě vás necháme mluvit česky. Ale na politiku
zapomeňte.“ A Masaryk, nejenom z mravních důvodů, čistě
pragmaticky říkal: „V tom případě hra na federalizaci končí. Nám už
nic nezbývá, a může to být jenom horší.“ Tak tady nechává svou
těžce nemocnou ženu – těžké psychické problémy, jeho syn
narukuje jako jednoroční dobrovolník, pak se stane důstojníkem
rakouské armády, dokonce dostane metál za statečnost – a odchází
ve svých čtyřiašedesáti letech, vlastně na konci kariéry, do naprosto
nejisté situace, aby se za čtyři roky vrátil jako prezident. Žádný
z českých politiků v roce 1914 za ním nestojí, s výjimkou tak zvané
Mafie, to znamená pár jeho spolupracovníků, jako byl Edvard Beneš,
a vyhrál. A já se obávám, že teď čekáme na Masaryka. Ale na
druhou stranu: Dočkáme se? Toť otázka.

Martina: Teď jste nastínil jednu z možností, tedy čekat na Masaryka,
druhou možnost se nastínil před chvílí, tedy nenechat na sobě dříví
štípat do nekonečna. Zmínil jste, že máme dost demokratických
prostředků, abychom se ozvali. Ale řekněte mi, co všechno by se
u nás muselo změnit, abychom se znovu stali normální prosperující
svobodnou demokracií?

Lukáš Valeš: Víte, my toho vlastně nechceme moc. Je to strašně
jednoduché, a chtěli jsme to před těmi čtyřiatřiceti lety: Představovali
jsme si, že nám budou vládnout kompetentní a slušní lidé.
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Pamatujete, že jste taky zvonila klíči, aby tady ti blbečkové, co
nedokázali dát dohromady souvislou větu, šli do háje?

Martina: Čím dál tím hůř si tento pocit vybavuji. Asi je to léty.

Lukáš Valeš: Nevadí, já hodně o roce 89 píšu, ale bohužel spíš na
regionální úrovni. Pro mě, nechci tady dělat nějaký coming out, je
rok 89 opravdu něco víc, než jenom změna režimu, protože mi bylo
tehdy čtrnáct, to je doba, kdy člověk vstupuje do jinošských let.
A navíc za všechno může můj tatínek, který mě už od nějakých osmi
devíti deseti nutil poslouchat s ním Svobodnou Evropu, kazil mě
a vyprávěl mi o Dubčekovi, o roce 68. Mimochodem mi vyprávěl
i o tom, že nás v roce 45 v západních Čechách neosvobodila
sovětská, ale americká armáda, a my jsme na to byli hrozně pyšní.
A kromě toho jsme měli doma německou televizi, ani ne tak kvůli
zprávám, ale kvůli trpaslíkům v ZDF, kteří byli v reklamách. Takže
pro mě byl rok 89 opravdu iniciační skok.

A i když jsem velmi kritický – už jsem se tady vyjadřoval
k ekonomické transformaci, k řadě dalším věcem, které to provázelo
– tak bych chtěl jednu věc: Aby i moje dítě se toho dožilo a užilo si to
– a to je svoboda. Na to si pamatujme, když jsme tehdy někam jeli.
Já si třeba pamatuji, když jsem třeba jel poprvé do Norimberku
v srpnu 90, tak jsem si chtěl zajít na záchod. Vykonal jsem potřebu,
a teď jsem chtěl spláchnout, ale žádná šňůra tam nebyla, jak jsem
byl zvyklý z domova. A tak jsme tam, jako blbečkové, chodili
a zkoušeli dlaždičky, kde že je to tlačítko. Až pak přišel pán, a ukázal
nám to tím, že se vzdálil, a ono to spláchlo. Zázrak. Čili pro nás to
bylo opravdu fakt moderno. Vůbec. A ale hlavně svoboda. Já jsem žil
celý život, 14 let, v Klatovech, 40 km od hranic. Nesměli jste do
západního Německa, viděli jste tam, a nemohli jsme tam jít – byly
tam dráty. A najednou jste mohla kamkoliv. Řím, Paříž, Berlín, New
York – není problém. Akorát si sehnat prachy.

Lidé, kteří se halasně hlásí ke svobodě a demokracii, zároveň zakládají
pseudoútvary na ministerstvu vnitra pro boj proti dezinformacím
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Martina: To můžeme stále. Tak proč toužíte po svobodě?

Lukáš Valeš: Ale tehdy jsme věděli, že jsme to nesměli, ale teď to
můžeme. Tehdy jsme věděli, že musíme držet ústa, a teď jsme mohli
říkat, co jsme chtěli – v devadesátkách možná víc než dneska. A to,
co mě dneska mrzí? I Číňané mohou jezdit po světě, když mají dost
sociálního kreditu. A velmi mě mrzí, že lidé, kteří se tak halasně hlásí
ke svobodě a demokracii, zároveň zakládají útvary a pseudoútvary
na ministerstvu vnitra k boji proti dezinformacím.

Martina: Proti hybridním hrozbám.

Lukáš Valeš: Hybridním hrozbám, což není nic jiného než cenzura,
jen sofistikovanější. Ani za bolševika se tomu neříkalo cenzura, byl
to Úřad pro informace – když tak mi pomozte…

Martina: Abych pravdu řekla, tak nevím, jak se přesně jmenoval.

Lukáš Valeš: Pracoval tam republikán Sládek, jen si vzpomeňme.
Mimochodem existuje jediná zbraň Západu proti rostoucí moci Číny:
Jedině svoboda, která se pak samozřejmě projevuje ve vědě,
výzkumu, nejenom v politice, v literatuře. A její cesta je kreativita. To
jediné nás může před Východem zachránit, protože oni jsou
disciplinovanější, vzdělanější, táhnou za jeden provaz, pracovitější,
jsou schopni dělat 10, 12 hodin. Proč by to tady dělali, my jsme líní,
do značné míry. Jen kreativita je tady, která je bezpodmínečně
spojena se svobodou, a jestliže o ni přijdeme, skončili jsme. Evropa
se stane skanzenem, kde můžeme ukazovat památky, Karlův most,
a tak dále, ale nebude se tady nic vyrábět, maximálně pivo, ale s tím
se všichni neuživíme. To je věc, kterou bychom si měli uvědomovat,
že to, co bylo dobrého, byla svoboda slova. A jestliže skončíme se
svobodou slova, skončíme s naší budoucností.

Martina: Lukáši Valeši, vy jste zmiňoval, že mezi zeměmi Evropy
jsou různé přístupy k občanům, k ekonomice, a podobně. Ale přesto,
když budu parafrázovat Sarrazina, proč Evropa páchá sebevraždu?
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Lukáš Valeš: To je skvělá otázka. Vy máte vůbec dobré otázky.

Martina: Vy máte dobré odpovědi.

Lukáš Valeš: Děkuji. Víte, já jsem o tom mluvil s jedním
kamarádem, je to ekonom, a ten mi řekl, a čekal jsem
sofistikovanou, dlouhodobou odpověď: „To je jednoduché. Protože
se máme dost dobře.“ Takže na jedné straně asi opravdu západní
Evropa v určité chvíli dosáhla vysokého stupně blahobytu, kdy si
začala vymýšlet nesmysly. Protože generace, která vybudovala třeba
německý hospodářský zázrak a která zažila ještě ruiny Německa,
a věděla, co je to hlad, nebo minimálně nedostatek, už odešla na
odpočinek, a najednou vyrostla generace, která existenční problémy
de facto neměla. Její jediné problémy byly sex, drogy a rock and roll,
když to trošku přeženu.

Je to otázka Frankfurtské školy a ideologií 60. a 70. let, kdy došlo
k rozpadu tradiční společnosti rozdělené na dělníky, úředníky, a tak
dále, protože i dělníci měli najednou dvě auta, nebo barák,
a komunistická ideologie, která počítala s tím, že se dělníci vzbouří
a zruší podlý starý svět, se měli dobře a neměli se k činu. Takže
neomarxisté na západních univerzitách vymysleli, že ti, kteří by se
měli vzbouřit a zbourat starý podlý svět, by měli být příslušníci
menšin – etnických, sexuálních, a tak dále. Že v nich je konečně
revoluční potenciál, a tak rozložíme buržoustky, a nastolíme
spravedlivý svět, kde nikdo už nebude utlačován.

Martina: A jak řekli, tak udělali.

Lukáš Valeš: A bohužel, jak řekli, tak udělali. Ale výsledkem toho
není osvobození všech z útlaku, ale vlastně zneužití snahy, téhle
snahy, abychom v útlaku byli i my ostatní.

Dali jsme politickým stranám příliš prostor. Bylo by dobré vytvořit
politickou občanskou společnost, tedy skupiny občanů, kteří sice nechtějí
vstoupit do politiky, ale chtějí ji kontrolovat.
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Martina: Lukáši Valeši, pokud budeme toužit po nápravě věcí
veřejných, půjde to bez přestavby politického systému?

Lukáš Valeš: Už jsem se bál, že řeknete přestavby hospodářského
mechanismu.

Martina: Známá přestavba.

Lukáš Valeš: Právě to je pro naše mladší posluchače symbol
našeho dětství, mládí.

Martina: Ale lépe jsme ji znali pod názvem „perestrojka“.

Lukáš Valeš: Perestrojka, glasnosť. Víte, zajímavé je, a je škoda, že
v České republice se mnoho lidí nevěnuje vztahu politiky a jazyka,
protože jazyk opravdu krásně ukazuje, nastavuje zrcadlo politice.
V každé době musíte operovat se správnými termíny, abyste byla in.
Čili v té době to byla, teď nevím, jestli multikulturní společnost,
prostě se vždycky musíte přihlásit k těm správným termínům,
používat newspeak.

Martina: Ano, střednědobé horizonty.

Lukáš Valeš: Tak.

Martina: Edukovat.

Lukáš Valeš: Tak, tak. Reformovat, možná, pořád něco
modernizujeme, a tak.

Martina: Na náměstí byly menší desítky lidí.

Lukáš Valeš: Tak.

Martina: Pořád přemýšlím nad tou číslovkou.

Lukáš Valeš: Optimalizovat musíme. Je lepší optimalizovat, než
vyhodíte lidi z práce, nebo jim seberete penzi. Vy jste se tady ptala
na přestavbu politiky: Samozřejmě, na jednu stranu by to bylo
žádoucí, ale otázka je, jakým směrem. Ale je jasné, že jsme
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politickým stranám dali příliš mnoho prostoru a že by bylo dobré,
kdybychom měli něco, čemu já pracovně říkám „politická občanská
společnost“, to znamená nějaké skupiny občanů, kteří se zajímají
o věci veřejné, ale nemají ambici bezprostředně vstoupit do politiky,
získat politickou moc – ale kontrolovat ji. To může být na lokální
úrovni, nemusí to být na celostátní, ale bylo by skvělé, kdyby se to
podařilo i na celostátní úrovni, protože politici budou dělat jenom to,
co jim dovolíme. Zatím ještě. Ještě na nás neposílají armádu. Takže
toto je jedna z možností.

Samozřejmě, co mi tady velmi chybí, je otázka celostátního
referenda. Zdá se, že se politici svých voličů bojí, protože jinak si to
nedokážu vysvětlit, nebo nechtějí přijít o moc. Ale myslím, že právě
třeba otázka obranné smlouvy se Spojenými státy – a teď se nechci
vyjadřovat k podstatě – tak jestliže to strany neměly v politickém
programu, žádná strana, tak je naprosto nebytné, podle mě,
referendum. Nebo počkat až na nový mandát Poslanecké sněmovny,
kdy strany řeknou: „My jsme pro.“ A buď je voliči zvolí, nebo taky ne.

Tady se opravdu řeší příliš mnoho velmi vážných věcí bez ohledu na
občany, a navíc dnešní doba umožňuje, že nemusí být referendum
úplně rozhodující – můžete pořádat různé ankety přes facebooky,
a tak dále. Čili, myslím, že máme řadu technických vymožeností,
které by nám mohly výrazně pomoci v participaci lidu, ale věrchuška,
stejně jako za bolševika, o ni nemá zájem. Nemám úplně rád
některé novináře, ale jeden se strefil s názvem své knihy „Nerušit,
vládneme“. On si tedy myslel, že to byla jenom otázka opoziční
smlouvy, ale to je obecný problém politiky. Politici si myslí, že
všechno ví nejlépe, a nechtějí nás. Proto se my, jako občané,
musíme ozvat, ale ne pokorným hlasem, jakože sepíšeme do Prahy
ostrou prosbu, ale nejlépe, když se jednou dvakrát do týdne sejdeme
před Úřadem vlády, nebo před Sněmovnou, a uděláme tam trošku
brajgl.
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Ale prostě faktem je, na rozdíl od západní Evropy, podívejte se na
Žluté vesty, že my pořád máme daleko k občanské společnosti, která
se opravdu umí ozvat. A musíme se ozvat. Znovu říkám, tady je
pořád důvěra v to, že politici to zařídí a že chyba je v politicích,
a když tedy ne Babiš, tak tedy zvolíme někoho jiného, a ten to taky
zařídí. Ale nezařídí to nikdo z nich. Podstata politiky se nemění,
a politici taky ne, a dokud je nedonutíme dělat něco pro nás, tak, jak
jste správně říkala, politik koná teprve, když už mu nic jiného
nezbývá. To znamená, nemám úplně promyšlené, jak by to mělo
vypadat, jak by měl vypadat ten systém, ale rozhodně si dokážu
představit mnohem větší participaci lidí, jako jsou odbory,
zaměstnavatelské svazy. Dokonce mám takovou kacířskou
myšlenku, že bychom měli úplně zrušit Senát, který je nám úplně
k ničemu, nebo by to naopak mohla být druhá komora, která
reprezentuje občanskou společnost, to znamená odboráře,
akademiky, církve, zaměstnavatelské svazy, lidi s konkrétní
praktickou zkušeností. Představitele místních a krajských
samospráv, protože místní samosprávy jsou mnohem efektivnější,
mají přebytky v rozpočtu, na rozdíl od státu, takže stát by se měl od
samospráv učit. Tito lidé by měli mít třeba ve druhé komoře šanci se
prosadit do celostátní politiky. Ale, jak už jsem řekl, u českých
politiků nevidím ani sebemenší náznak, že by o nějakých reformách
uvažovali.

Občanská organizovanost lidí, kteří jsou nespokojeni s politikou, včetně
seniorů, je nezbytná. Nestačí jít k volbám, když vidíme personální
i programovou bídu české politiky.

Martina: Lukáši Valeši, poslední otázka: Nedávno jsem dělala
rozhovor s člověkem, který nabízel spoustu ekonomických
praktických rad, jak se z této bažiny dostat, a na závěr jsem se ho
ptala: „Věříte tomu, že se to podaří?“ A on na to: „Ne.“ Vy jste navrhl
také mnoho kroků, popsal jste situaci, a navrhl mnoho praktických,
pragmatických cest, které by nás mohly vyvést. Věříte tomu, že
některou nastoupíme?
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Lukáš Valeš: Já jsem trošku rád, že skepse není jenom
politologická, ale že i ekonomové to vidí podobně. Nicméně,
abychom nekončili negativně, protože, jak už jsem řekl, moji studenti
po mých přednáškách většinou blednou, a řeknou: „To zase bylo
hrozně depresivní, pane docente. Nebylo by tam něco lepšího?“ Tak
já to zkusím.

Martina: Budete lhát? Nebo…?

Lukáš Valeš: Ne.

Martina: Nebo utěšovat?

Lukáš Valeš: V jednom případě použiji své idealistické já, které
dříme někde hluboko ve mně. Ale co se třeba týče mojí dcery, tak
jsem velkým optimistou, takže třeba tam to vydoluji. Podívejte se,
občanská participace, a to zejména těch lidí, co jsou nespokojeni,
včetně seniorů, a tak dále, je nezbytná. To je něco, co jsme se za
těch 33 let nenaučili, a je nejvyšší čas, abychom se to začali učit.
Jestliže máme mít demokracii, tak demokracie je od slova démos,
což je lid – mimochodem pro stoupence, respektive odpůrce
populismu mám špatnou zprávu, populus je to samé, akorát v latině.
Čili je hezké, že v jednom případě bojujeme za demokracii,
a v druhém případě bojujeme proti populismu, ale ve skutečnosti je
to jazykově totéž.

Nicméně, jak říkám, jestliže demokracii bereme vážně, chceme ji,
musíme pro ni něco udělat. Přijít jenom k volbám nestačí, tím spíš,
když vidíme, co za personální i programovou bídu v české politice
máme. A myslím, že se to docela děje, nebo daří v některých obcích,
nebo městech, takže nějaký základ máme. Ale je nezbytné opravdu
mobilizovat se občansky, aniž bychom lidem říkali, že jsou dezoláti,
kdesi cosi. Každý občan této země, této demokratické země –
a demokracie v této zemi není samozřejmostí – má právo vystoupit
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se svým hlasem, Sokrates by řekl povinnost, a myslím, že tohle je
věc, kterou bychom měli všemožně podporovat, aby se lidé zastali
sebe sama, a dokázali přejít k nějaké kolektivní akci. To je jedna věc.

Druhá věc: Velká část procesů, které zásadně ovlivnily Českou
republiku, snad s výjimkou husitství a Bílé Hory, respektive druhé,
třetí pražské defenestrace v roce 1618, byly české produkty, ale
vlastně také byly reakcí na zahraničí, a toho, že nás zahraniční
události zásadním způsobem ovlivnily. Česká republika sice o sobě
může tvrdit, že je v srdci Evropy, ale není v mozku Evropy, nejsme
ani ekonomicky, ani technologicky, ani vojensky takový stát, který by
určoval dění ve světě, a proto můžeme očekávat, že změny, které
pak dorazí i k nám, se odehrají někde jinde – jsem si skoro
stoprocentně jist, že to nebude Ukrajina – a tato vlna, kterou to
rozpoutá, samozřejmě zasáhne i Českou republiku. Ale zase, když
budeme občansky organizováni, tak bychom tuto vlnu mohli dokázat
nějak pozitivně korigovat. Ale to už jsem možná optimistický až příliš.

Martina: Tak teď opakujete po mně: Otče náš, jenž jsi…

Lukáš Valeš: Každý den, každý den, a ještě Svatý Václave…

Martina: Lukáši Valeši, já vám moc děkuji za velmi upřímný
a otevřený rozhovor.

Všechny příspěvky s Lukáš Valeš

Diskuze:

Napsat komentář

E-mailová adresa nebude publikována.

https://www.radiouniversum.cz/host/lukas-vales/
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